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رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اســامی 
ایران مانع و محدودیتی برای گســترش روابط با 
پاکستان ندارد، اظهار داشت: سطح فعلی روابط 
تهران - اسام آباد متناسب با ظرفیت های متنوع دو 
کشور نیست و برگزاری منظم کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی می تواند مسیر ارتقای سطح 

روابط دو کشور را هموار کند.
به گزارش ایسنا، آیت الله سید ابراهیم رئیسی شامگاه شنبه در 
پاسخ به تماس تلفنی »شهباز شریف« نخست وزیر پاکستان با 
تبریک فرارسیدن عید سعید قربان به دولت و ملت دوست و 
برادر این کشور گفت: جمهوری اسلامی ایران اهمیت زیادی 

برای روابط خود با پاکستان قائل است.
رئیس جمهور با بیان اینکه سطح فعلی روابط تهران-اسلام آباد 
متناســب با ظرفیت های متنوع دو کشور نیست، افزود: آماده 

گسترش روابط و افزاش تبادلات و همکاری های دو کشور به 
ویژه در عرصه های انرژی و کشاورزی هستیم.

دکتر رئیسی با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران مانع و 
محدودیتی برای گسترش روابط با پاکستان ندارد، اظهار داشت: 
برگزاری منظم کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 

مسیر ارتقای سطح روابط دو کشور را هموار خواهد کرد.
رئیس جمهور با ابراز خشنودی از امکان پذیرایی کشورمان از 
زائران پاکستانی بارگاه مقدس امام هشتم )ع(  تصریح کرد: ایران 

بهترین دوست کشورهای همسایه در شرایط مختلف است.
آقای »شــهباز شریف« نخست وزیر پاکســتان نیز در این 
گفتگوی تلفنی ضمن تبریک فرارسیدن عید سعید قربان به 
دولت و ملت و نیز رهبر معظم انقلاب، از کمک های جمهوری 
اســلامی ایران برای خاموش کردن آتش سوزی در بخشی از 
جنگل های این کشور و نیز پذیرایی مطلوب از زائران پاکستانی 

حرم امام رضا )ع( از سوی کشورمان قدردانی کرد.
نخست وزیر پاکستان با بیان اینکه روابط پاکستان و ایران فراتر 
از روابط همسایگی، قرن ها به عنوان روابطی برادرانه تداوم داشته 
و هر دو کشور از یک کیش و دین و جزو یک خانواده هستند، 
گفت: از توجه و تلاش ایران برای گسترش روابط با کشورهای 

همسایه از جمله پاکستان سپاسگزاری می کنم.
شهباز شریف با تاکید بر لزوم برگزاری هر چه سریع تر نشست 
کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی دو کشور افزود: 
پاکستان علاقمند به گسترش تبادل کالا و تهاتر و نیز همکاری 

در زمینه انرژی با ایران است.
نخســت وزیر پاکستان تاکید کرد: خواهان بازگشت صلح و 
ثبات به افغانستان و بهبود وضعیت زندگی مردم این کشور و 
نیز فراهم شــدن زمینه بازگشت آوارگان افغانستانی به کشور 

خودشان هستیم.

در پاسخ به تماس تلفنی نخست وزیر پاکستان

رییس جمهور: ایران محدودیتی برای گسترش روابط با پاکستان ندارد برداشت اورانیوم ۲۰درصد زیر نظر آژانس است
سخنگوی ســازمان انرژی اتمی گفت: از 
زنجیره جدید از ماشین های سانتریفیوژ که 
دو هفته پیش فرآیند نصب و گازدهی به آن ها 
در فردو به انجام رسید، اورانیوم غنی شده 

۲۰ درصد برداشت شد
به گزارش تجارت نیوز، سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
اعلام کرده که از زنجیره جدید از ماشین های سانتریفیوژ 
که دو هفته پیش فرآیند آن انجام رسید، اورانیوم غنی 

شده ۲۰ درصد برداشت شد. بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی با اشاره به انتشار 
خبرهایی در رسانه های بین المللی مبنی بر »افزایش میزان غنی  سازی اورانیوم در ایران« گفت: 
گاز دهی به یک زنجیره جدید از ماشین های سانتریفیوژ IR۶ حداقل دو هفته پیش به آژانس 
اطلاع داده شد، و پیشتر آژانس در این خصوص اطلاع رسانی کرد که بلافاصله، رسانه های 
بین المللی با هدف پیگیری اهداف خاص، آن را با بزرگنمایی منعکس کردند.وی ادامه داد: اقدام 
روز گذشته ایران در برداشت محصول بیست درصد از این زنجیره بخش فنی پایانی این اقدام 
اعلام شده قبلی بود که توسط آژانس بین المللی انرژی اتمی پیشتر اطلاع رسانی و اخیراً هم 
راستی آزمایی شده است.سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: این اقدام سازمان انرژی اتمی 
در اجرای تکالیف قانونی سازمان در راه اندازی و گاز دهی یک هزار دستگاه )شش زنجیره( از 

ماشین سانتریفیوژ IR۶ صورت گرفته است.

امروز یارانه واریز نمی شود
با وجود انتشار اخباری مبنی بر واریز یارانه معیشتی ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومانی 
در روز بیســتم تیرماه، سازمان هدفمندی یارانه ها تاکید کرد که این یارانه 

امروز واریز نخواهد شد.
به گزارش اقتصادنیوز، واریز یارانه های نقدی معمولا در چند سال گذشته در ساعت ۲۴ روز 
بیستم هر ماه واریز می شود، بر همین اساس برخی رسانه ها نیز اعلام کردند که یارانه معیشتی 
ماه جاری امروز )دوشنبه( به حساب سرپرستان خانوار واریز خواهد شد.این درحالی است که 
پیگیری ایسنا از سازمان هدفمندی یارانه ها با این اعلام طیبه حسینی- سخنگوی سازمان 
هدفمندی یارانه ها- همراه بود که یارانه نقدی ماه جاری، فردا همزمان با بیستم تیرماه به حساب 
سرپرستان خانوار واریز نخواهد شد.وی گفت که به محض مشخص شدن زمان واریز یارانه 
تیرماه، از سوی سازمان هدفمندی یارانه ها اطلاع رسانی می شود.گفتنی است که  پرداخت یارانه 
نقدی از اردیبهشت ماه امسال تغییر رویه داده است ؛ به طوری که تا پیش از این در دهم هر 
ماه یارانه معیشتی ۵۵ تا ۲۰۵ هزار تومانی و در بیستم نیز یارانه نقدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی به 
حساب سپرستان خانوار واریز می شد که با اقدام دولت در طرح اصلاح نظام یارانه ای و حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی از واردات کالای اساسی، تبدیل به یک یارانه با مبلغ متغیر بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 
تومان به ازای هر یک از اعضای خانوار شده است.یارانه نقدی قبلا برای حدود ۷۸ میلیون نفر 
اختصاص پیدا می کرد که در طرح جدید با حذف یک دهک، پرداخت برای ۹ دهک ادامه پیدا 
کرده است که برای سه دهک اول مبلغ ۴۰۰ هزار تومان و شش دهک دیگر ۳۰ هزار تومان 
پرداخت می شود.دولت در هر ماه  حدود ۲۳ هزار میلیارد تومان  بابت پرداخت یارانه نقدی جدید 
هزینه پرداخت می کند. این در حالی است که طبق قانون بودجه ۱۴۰۱  باید یارانه به صورت  

کالابرگ توزیع شود  که هنوز نهایی نشده و فعلا پرداخت نقدی ادامه دارد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:
مسئولان انگار به تازگی با تابستان آشنا شده اند!

حجت الاســام مجید ناصری نژاد عضو 
کمیسیون انرژی مجلس گفت: نحوه برخورد 
با موضوع قطعی برق در ماه های گرم سال به 
گونه ای است که مسئولان انگار به تازگی با 

ماه تابستان مواجه شده اند.
حجت الاسلام مجید ناصری نژاد در گفت و گو با بازار، 
با اشاره به قطعی برق صنایع در کشور بیان کرد: به واقع 
ما از بی تدبیری های صورت گرفته در حوزه برق نگران 

و ناراحت هستیم.وی تاکید کرد: نحوه برخورد با موضوع قطعی برق در ماه های گرم سال به 
گونه ای بوده که مسئولان انگار به تازگی با ماه تابستان مواجه شده اند.این نماینده مجلس با 
اشاره به جلسه نمایندگان با مسئولین درباره قطعی برق در سال گذشته، بیان کرد: ما در این 
جلسه درگیری زیادی با مسئولان داشتیم و تاکید کردیم که این چه روشی است که هر ساله 
گفته می شود که گرما شدید شده و مصرف برق بالا رفته است لذا این مسئله امر جدیدی 
نیست؛ یعنی به اصطلاح سال اولی نیست که ادیسون برق را اختراع کرده و تازه مسئولین می 
خواهند در این بخش برنامه ریزی کنند.عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه تذکرات 
جدی به مســئولان در زمینه قطعی برق صنایع داده شده است، گفت: با این حال باز هم ما 
امسال گرفتار قطعی برق هستیم.وی با اشاره به اینکه قطعی برق صنایع و تولید آسیب رسان 
خواهد بود، بیان کرد: این مسئله حتما ضربه کشنده ای بر پیکیره صنایع ما وارد می کند.عضو 
کمیسیون انرژی تاکید کرد: حتی بنده مطلع شدم که برق مرغ داری ها و گاوداری ها را قطع 
می کنند لذا این مسئله خیلی غلط است و این روش، روش درستی نیست.وی با بیان اینکه 
صنایع ما در شرایط فعلی گرفتاریهای زیادی دارند، بیان کرد: اگر در این شرایط ما برق صنایع 
را قطع کنیم، هم در تولید، هم در گرانی و هم در اشتغال تاثیرات زیادی ایجاد می کند و نتایج 
منفی خواهد داشت.این نماینده مجلس با بیان اینکه مسئولان باید راهکار اساسی را برای این 
مهم در نظر بگیرند، تاکید کرد: در سال گذشته برنامه ای طراحی شد و این برنامه از این قرار بود 
که صنایع برای خودشان نیروگاه احداث کنند و از قبل این نیروگاه ها، هم صنایع بهرمند شوند 
و هم اضافه مازاد تولیدشان را به شبکه بدهند، با این حال بعد از آنکه مقداری به اصطلاح گرما 
فروکش کرد تب این مسئله هم خوابید و کسی پیگیری جدی در این بخش نداشت و دوستان 

تازه یاد این مسئله افتاده اند.

هشدار در مورد کارت بانکی اجاره ای
معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا با تاکید براینکه چیزی به عنوان اجاره کارت 
بانکی نداریم، گفت: اگر کسی کارت بانکی اش را اجاره می دهد مطئمن باشد که از 
کارت وی برای مقاصد مجرمانه استفاده شده و اولین کسی که مورد پیگرد قانونی 

قرار می گیرد مالک حساب است.
به گزارش تجارت نیوز، معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا با تاکید براینکه چیزی به عنوان اجاره 
کارت بانکی نداریم، گفت: اگر کسی کارت بانکی اش را اجاره می دهد مطئمن باشد که از کارت وی 
برای مقاصد مجرمانه استفاده شده و اولین کسی که مورد پیگرد قانونی قرار می گیرد مالک حساب است.

سرهنگ رامین پاشایی، معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا درباره انسداد و غیرفعال شدن برخی از 
حساب ها گفت: در حال حاضر هماهنگی خوبی بین پلیس فتا، قوه قضاییه و بانک مرکزی برای برخورد با 

سوءاستفاده از حساب های بانکی ایجاد شده است.
وی با اشاره به انواع کلاهبرداری های اینترنتی ادامه داد: ما با پدیده ای به نام اجاره کارت بانکی روبرو 
بودیم، این کار آفتی بود که امنیت روانی و اقتصادی جامعه را تهدید می کند. بیش از ۹۰ درصد کارت هایی 
که اجاره داده می شود برای مقاصد مجرمانه از جمله شرط بندی و قمار، کلاهبرداری در حوزه رمز ارز، 
کلاهبرداری در حوزه خرید و فروش آنلاین است. بیشتر فروشگاههای اینترنتی که اقدام به کلاهبرداری 
می کنند اغلب از کارت های اجاره ای استفاده می کنند.معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا با اشاره به 
هماهنگی بین پلیس فتا قوه قضاییه و بانک مرکزی گفت: با هماهنگی ایجاد شده بین این دستگاه ها 
به ســرعت این افراد مجرم شناسایی می شوند و با هماهنگی مرجع قضایی و پلیس فتا و همکاری 
بانک مرکزی این حساب ها مسدود می شود.سرهنگ پاشایی خاطرنشان کرد: در برخی از موارد که فرد 
مبادرت به اجاره کارت بانک کرده؛ در صورتی که محرز شود این کار با اطلاع شخص و عمدا صورت 
گرفته و سرقت حساب انجام نشده است، تمام حساب های این شخص برای جلوگیری از این اقدام 
مجرمانه مسدود می شود.وی گفت: نوع دیگری از کلاهبرداری ها به این صورت است که حجم وسیعی 
از پرونده های کلاهبرداری به ما داده می شود. با بررسی حساب ها متوجه شدیم که اطلاعات حساب 
فرد یا افرادی هک و سرقت شده و مبالغی پول به این حساب وارد و برداشت می شود. البته ممکن است 
فرد متوجه این موضوع هم نشود. ما با شکایتی که صورت می گیرد و شناسایی این حساب ها بلافاصله 

حساب را مسدود می کنیم.
کاهبرداری با کارت بانکی

معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا با اشاره به کپی کارت های بانکی تصریح کرد: نوع دیگر از 
کلاهبرداری ها به این صورت است که از کارت های بانکی با دستگاه اسکیمر کپی شده و حساب مورد 
سوءاستفاده قرار می گیرد. با بررسی این پرونده ها متوجه شدیم که به طور مثال از یک فروشگاه، پمپ 
بنزین، دستفروش و … از حجم زیادی از حساب ها پول برداشت می شود. با اقدامات فنی که بر روی 
این حساب ها انجام می شود فرد متخلف را که ممکن است در یک فروشگاه، پمپ بنزین یا… باشد، 
شناسایی کردیم. این فرد با دستگاه اسکیمر اقدام به کپی کردن کارت های بانکی مشتریان کرده و از 
این طریق اقدام به کلاهبرداری کرده است.سرهنگ پاشایی خاطرنشان کرد: با دستگیری این فرد ما 
مجبور می شویم برای امنیت کاربران، کارت بانک تمام مشتریان این فروشگاه را در آن بازه زمانی که 
کلاهبرداری صورت گرفته با هماهنگی بانک غیرفعال کنیم و به صاحبان حساب ها اطلاع می دهیم. 
گاهی اوقات ممکن اســت در این بازه زمانی که کلاهبرداری انجام شده، بیش از ۵ هزار نفر به طور 
مثال از پمپ بنزین استفاده کرده باشند، البته ممکن است از همه حساب ها سوءاستفاده نشده باشد اما 
ما برای ایمنی کاربران تمام حساب ها را غیرفعال می کنیم و از صاحبان کارت ها میخواهیم کارت مجدد 
دریافت کنند.وی با تاکید براینکه چیزی به عنوان اجاره کارت بانکی نداریم، تصریح کرد: اگر کسی کارت 
بانکی اش را اجاره می دهد مطئمن باشد که از کارت وی برای مقاصد مجرمانه استفاده می شود و اولین 
کسی که مورد پیگرد قانونی قرار می گیرد مالک حساب است و در برخی موارد باید تمام خسارت مالباخته 
را خودش پرداخت کند.به گفته سرهنگ پاشایی افراد برای اینکه مورد سوءاستفاده قرار نگیرند در تمام 

فروشگاهها، پمپ بنزین ها و… تمام عملیات خرید را صاحب کارت انجام دهد.

اخبار کوتاه 

بازار از در هفته گذشته با فشار عرضه توانست نرخ دلار را بین 
یک محدوده خاص زندانی کند. قیمت طا و ســکه هم ریزش 

کرد.
به گزارش اقتصاد نیوز بازار ارز تهران در هفته اول تیر ماه تحت تاثیر سفر بورل 
به تهران و برگزاری نشست مذاکرات برجام در دوحه بود. قیمت دلار در هفته یاد 

شده ریزش قابل توجه ای را ثبت کرد.
سیگنال منفی برجام به قیمت دلار

از روز پنجشنبه ۹ تیر ماه ورق مذاکرات هسته ای برگشت. خبرگزاری تسنیم 
در گزارشی نوشت که مذاکرات دوحه شکست خورد . انریکه مورا هم در صفحه 
شــخصی خود در توئیتر نوشت: دو روز مذاکرات فشرده در دوحه درباره برجام. 
متأسفانه، هنوز پیشرفتی که تیم اتحادیه اروپا به عنوان هماهنگ کننده این 

مذاکرات نسبت به آن امیدوار بود، به دست نیامده است.
تزریق دلار به بازار

اخبار منفی برجامی موجب شد تا قدرت معامله گران افزایشی بیشتر شود و 
نرخ دلار بار دیگر به پرواز دربیاید. با شــروع افزایش قیمت دلار ؛ بازار ساز در 
هفته گذشــته با قدرت وارد میدان بازار ارز تهران شد. تزریق عرضه در هفته 
گذشته و صف های انبوه جلو صرافی موجب شد که از تب و تاب اخبار منفی 

برجام کم شود.
تحریم جدید آمریکا در بازار ارز

با این حال عده ای از معامله گران معتقد بودند که تحریم های جدید آمریکا 
علیه ایران و بازداشت دیپلمات ها از جمله معاون سفیر بریتانیا می تواند زمینه ساز 
صعود نرخ دلار شود. اما بازار ساز همچنان با فشار عرضه توانست نرخ دلار را 

بین یک محدوده خاص زندانی کند.
قیمت سکه به پرواز درآمد

بازار ســکه هم هفته اول تیر ماه شاهد خروج معامله گران بود. خوشبینی ها 

نسبت به مذاکرات دوحه و کاهش قیمت دلار موجب شد تا سکه بازان احتیاط 
بیشتری به خرج دهند و حتی قیمت سکه به زیر ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
رسید. اما روز پنجشنبه ۹ تیر ماه قیمت سکه به پرواز درآمد. در روز یاد شده سکه 

تا ۱۵ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان بالا رفت.
حباب سکه در روز پنجشنبه ۹ تیر در محدوده ۱۴ درصد ایستاد و این در حالی 
بود که در روزهای گذشته حباب سکه زیر ۱۰ درصد قرار گرفته بود. فاصله ارزش 

ذاتی سکه هم با قیمت بازاری آن به ۲ میلیون تومان رسیده بود.
حباب ۲ میلیونی قیمت سکه امامی

قیمت هر قطعه سکه امامی در ابتدای هفته گذشته در محدوده ۱۵ میلیون و 
۸۰۰ هزار تومان معامله شد اما از اواسط هفته تا ۱۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
ریزش کرد و حتی در برخی از روزها کانال ۱۵ میلیون تومان را از دست داد و 
بین کانال ۱۴ و ۱۵ میلیون در حال رفت و برگشت بود. نکته قابل توجه بازار 
سکه در هفته گذشته حباب ۲ میلیونی این فلز زرد رنگ داخلی بود باعث ترس 

خریداران شده بود.
قیمت طا ریزش کرد

قیمت طلا ۱۸ عیار و اونس طلا هم در هفته گذشته در سراشیبی قرار گرفت. 
قیمت فلز گران بهای داخلی ابتدای هفته گذشته با قیمت ۱ میلیون و ۴۵۳ هزار 
و ۱۰۰ تومان معامله شــد و در روز ۱۶ تیر ماه بر روی ۱ میلیون و ۳۸۱ هزار و 
۷۰۰ تومان قرار گرفت که نسبت به ابتدای هفته بیش از ۷۱ هزار تومان کاهش 

را نشان می دهد .
شوک سنگین فدرال رزرو به بازار طا

قیمت اونس طلا هم از روز دوشنبه هفته گذشته تا انتهای هفته به علت احتمال 
افزایش نرخ بهره از ســوی فدرال رزرو و ترس از رکود اقتصادی در بازارهای 
جهانی بیش از ۷۰ دلار ریزش را ثبت کرد و نا ۱۷۳۲ دلار عقب نشینی کرد در 

واقع قیمت اونس طلا به قبل از جنگ روسیه و اوکراین برگشت.

غامعلی کوهساری رئیس کمیته آب کمیسیون عمران مجلس 
گفت: میزان دبی آب بسیاری از چاه های کشور پایین رفته و چاه 

ها باید مرتبط کف شکنی شود.
غلامعلی کوهســاری در گفت و گو با بازار، با اشاره به شرایط آبی کشور بیان 
کرد: با توجه به کمبود بارش ها، تغیر اقلیم و خشکسالی در سطح کشور، شرایط 
ذخایر آبی روند متفاوتی از گذشته داشته است.وی با اشاره به مصرف و نیاز مردم 
به آب بیان داشت: متاسفانه میزان دبی آب بسیاری از چاه های آب پایین رفته 
و چاه ها باید مرتبط کف شکنی شود. کوهساری با بیان اینکه آب شرب یکی از 
نیازهای اساسی مردم قلمداد. می شود بیان کرد: متاسفانه در نقاطی که در گذشته 
ما با کمبود آب مواجه نبودیم ، امروز با کمبود آب آن مناطق مواجه هستیم. وی 
با اشاره به کمبود آب در برخی مناطق همچون شهرکرد بیان داشت: شهرکرد 
که به عنوان بام کشور محسوب می شود و نباید کمبود آب داشته باشد، در حال 
حاضر با کمبود ذخایر آبی مواجه شده است. عضو کمیسیون عمران مجلس با 

بیان اینکه در استان هایی همچون گلستان هم نباید کمبودهای آبی داشته باشیم، 
تصریح کرد: متاسفانه سال به سال ذخایر آبی استان هایی نظیر گلستان کاهش 
می یابد چراکه از آب های سطحی در این استان استفاده نمی شود و میزان کم 
آبی در این مناطق بیشتر است.این نماینده مجلس اظهار کرد: همچنین در استانی 
همچون گیلان مشکلات در زمینه آب کشاورزی، متاسفانه زیاد است.وی بیان 
کرد: براساس برخی از آمارهای ارایه شده، در سال گذشته بیش از ۳۰۰ شهر با 
تنش آبی مواجه بوده اند اما مدیران صنعت آب و آب و فاضلاب تاکید دارند که 
تعداد شهرهای فاقد تنش خیلی کمتر از سال گذشته است و عموما سه الی چهار 
شهر در این بخش مطرح است.وی بیان کرد : در کنار مشکلات در زمینه تنش 
آبی برخی شهرها، اقدامات خوبی هم مدنظر قرار گرفته است، به ویژه در بحث 
جهاد آبرسانی به روستاها.این نماینده مجلس با بیان اینکه برخی اقدامات در این 
بخش زمان بر است ، تاکید کرد: ای کاش برخی از اقدامات از گذشته انجام می 
شد تا نتایج آن را امروز مردم مشاهده می کردند.کوهساری با اشاره به اصلاح 
شبکه آب شرب در شهرها و بررسی این موضوع در کمیسیون عمران مجلس، 
گفت: متاسفانه این بخش دارای ردیفی در بودجه سال ۱۴۰۱ نیست.وی بیان 
داشت: امیدواریم بتوانیم در برنامه هفتم برای اصلاح شبکه آب شرب شهرها 
اقداماتی را مدنظر قرار دهیم.این نماینده مجلس بیان کرد: هم دولت و هم وزارت 
نیرو و مجلس باید به کمک هم بیایند و مشکلات در بخش تنش های آبی را 
برطرف کنند. وی گفت: با توجه به تغییرات اقلیمی، شرایط موجود تنها معطوف 
به کشور ما نیست و در کل دنیا شاهد این اتفاقات هستیم.وی با بیان اینکه سهل 
انگاری های زیادی در بخش مدیریت آب در گذشته صورت گرفت، بیان کرد: 
بنابراین تهدیدات آبی کشور بسیار جدی است و اکثر قریب به اتفاق نمایندگان 

مشکلات مربوط به کم آبی را بیان می کنند.

رئیس کمیته آب کمیسیون عمران مجلس : ریزش قیمت طلا و سکه

قیمت دلار زندانی شد  سهل انگاری های زیادی 
در بخش مدیریت آب صورت گرفته است

بالاخره پس از گذشت حدود دو ماه از زمان اجرای 
جراحی اقتصادی و حذف یارانه کالاهای اساسی با 
حذف ارز ترجیحی، صحبت از احتمال اجرای طرح 

کالابرگی شده است.
به گزارش خبرآنلاین، آن طور که به تازگی محمد ســبحان 
حسنی، معاون سیاسی استانداری ایلام گفته، پرداخت کالایی 
یارانه در شهر ایلام به طور آزمایشی اجرایی خواهد شد. پس از 
آن نیز اعلام شده است که طرح کالابرگ در سه شهر گرمسار، 
آبیک و ایلام اجرا می شود.البته در میان این اخبار، طیبه حسینی، 
سخنگوی سازمان هدفمندی یارانه ها از اجرای پرداخت کالایی 
یارانه در مناطقی مثل ایلام اظهار بی اطلاعی کرده و گفته شاید 
در آینده شیوه پرداخت ها از نقدی به کالایی تغییر کند، اما در 
حال حاضر چنین برنامه ای وجود ندارد.براساس اعلام حسینی، 
پرداخت تیرماه صد در صد به صورت نقدی خواهد بود و برای 
ماه های پیش رو نیز هنوز صحبتی از احتمال پرداخت کالایی 

یارانه نشده است.
وزیر اقتصاد: آخر تیرماه درباره میزان پیشرفت 

کالابرگ الکترونیکی می گوییم
پیش از این، در اواخر خردادماه ســخنگوی اقتصادی دولت 

اعلام کرده بود پایان تیرماه میزان پیشرفت تامین زیرساخت های 
کالابرگ الکترونیکی را به آقای رییس جمهور اعلام خواهیم کرد 

و آن زمان در این باره توضیحات کافی داده خواهد شد.
ســید احسان خاندوزی در یک نشســت خبری در پاسخ به 
این پرسش که تصمیم نهایی برای بازتوزیع یارانه ها چیست 
و زیرســاخت های توزیــع کالابرگ الکترونیکــی چه زمان 
تکمیل می شود، متذکر شده بود: ما در سیاست عادلانه کردن 
یارانه ها، طی دو ماه اول پرداخت نقدی، زمانی را لازم داشتیم 
که زیرســاخت فنی را آماده و حکم قانون بودجه ۱۴۰۱ را اجرا 
کنیم که مجلس از ما خواسته بود کالابرگ الکترونیکی را برای 

کاهش فشار به مردم در نظر بگیریم.
با کالابرگ چه کالاهایی و چگونه می توان خرید؟

در این میان، سیدمحمدرضا میرتاج الدینی، نماینده مجلس 
چندی پیش اعلام کرد: منظور از کالابرگ الکترونیکی همان 
کارت های یارانه ای اســت که امروز در آن ها یارانه نقدی واریز 
می شــود که بعدها اگر دولت زیرســاخت ها را آماده و فراهم 
کرد، این ها را به کالابرگ ها اختصاص دهیم.وی عنوان کرد: 
امروز هم در فروشگاه ها با همین یارانه ها افراد خرید می کنند؛ 
منتها چون در همان کارت یارانه قبلی واریز می شود، می توانند 

نقدی هم دریافت کنند. وی افزود: در ادامه طرح این است که 
این کارت یارانه، یارانه کالایی شود یعنی افراد با این کارت ها 
کالاهای مورد نیاز خانواده شان را در فروشگاه هایی که دستگاه 
کارتخوان برای این کارت ها اختصاص داده می شود، خرید کنند.

نماینده تبریز، آذرشهر و اسکو تصریح کرد: دادن کالابرگ به 
هیچ عنوان در خرید کالاهای عمومی محدویت ایجاد نمی کند 
که به طور مثال فقط شــامل مرغ، روغن و امثال این ها باشد 
بلکه اشخاص می توانند هر کالایی که مورد نیازشان است را 
از حبوبات گرفته تا گوشت و لبنیات و شوینده ها خریداری کنند.

وی تاکید کرد: یارانه که بــرای جبران کاهش قدرت خرید 

مردم اســت امروز بــه صورت نقدی داده می شــود، فردا اگر 
زیرساخت هایش آماده شد به صورت کالابرگ های الکترونیکی 
داده می شــود که اتفاقا می تواند باعث یک رقابت سالم بین 
فروشگاه ها شود به طوری که فروشگاه ها می توانند تخفیف های 

خوبی مانند کارت حکمت به خریداران خود دهند.
سیستم کوپنی نظام نظارتی قوی می خواهد

در این شــرایط، اما برخی کارشناسان انتقاداتی را نسبت به 
اجرای طرح کالابرگ الکترونیکــی مطرح می کنند. کامران 
ندری، کارشناس اقتصادی اعتقاد دارد: نظام کوپنی در سطح 
ملی کــه ما هم آن را ابتدای انقلاب طی دوران جنگ تجربه 
کردی، مشکلات فراوانی به همراه دارد. مهم ترینش این است 
که فسادزاست. به هر حال در این سیستم باید دستگاه نظارتی 
خیلی قوی ای وجود داشــته باشد که بسیار هزینه بر است. اگر 
همان مبلغ به صورت نقدی حتی به افراد دهک های پردرآمد 
هم پرداخت شود، به صرفه تر است تا بخواهید چنین سیستم 

نظارتی ای راه بیندازید.
به گفته او، سیســتم کوپنی یک نظام نظارتی خیلی قوی 
می خواهد که اگر نداشته باشید اصلًا به هدف اصابت نمی کند. 
اگر هم بخواهید این سیستم نظارتی خیلی قوی را ایجاد کنید، 

باید یک بوروکراسی عریض و طویل با هزینه های خیلی کلان 
ایجاد کنید. به جای اینکه این هزینه ها ایجاد شود، اگر به همه 

یکسان پرداخت کنیم به صرفه تر است.
هادی حق شناس، کارشناس اقتصادی نیز عنوان کرد: کوپن 
برای شرایط بسیار خاص و جنگی کاربرد دارد. امروز اگر گفته 
می شود در شرایط جنگ اقتصادی قرار داریم یعنی انضباط های 

پولی، مالی و مدیریتی کشور باید مدیریت شود.
وی متذکر شد: در حال حاضر بخش عمده کالاهای موردنیاز 
کشــور را در داخل تولید می کنیــم و برای اینکه اهمیت این 
موضوع مشخص شود کافی اســت ارزش واردات کشور را با 
ارزش ناخالص کشــور مقایسه کنیم، در ۱۱ ماهه امسال کل 
واردات کشور حدود ۴۰ میلیارد دلار بوده و تولید ناخالص ملی 
کشــور حدود ۴۴۰ میلیارد دلار، یعنی ۱۰ درصد نیاز کشــور 
بستگی به واردات دارد. حق شناس تاکید کرد: به نظر می رسد 
اگر کوپن مجدداً رایج شــود در کنار آن عارضه بزرگ تری به 
نام بازار ســیاه ایجاد و قیمت های غیر واقعی شکل می گیرد و 
دهک های پردرآمد می توانند با هر قیمتی نیازهای خود را تأمین 
کنند و مجددا دهک های پایین دچار مشکل خواهند شد و قاچاق 

افزایش می یابد.

 رییس کمیسیون شــوراها و امور داخلی مجلس 
شورای اسامی با بیان اینکه اینترنت ارزان قیمت 
باید در اختیار مردم قرار گیرد، گفت: اگر دولت در 
موضوع اینترنت بسته هایی را به صورت تشویقی و 
به شکل یارانه برای مردم در نظر بگیرد اقدام مثبت 

و خوبی است.
محمدصالح جوکار در گفت وگو با ایرنا درباره بسته اینترنتی 
چهارماهه و دائمی رایگان به ســه دهک پایین جامعه گفت: 
زیرساخت های استفاده از اینترنت باید برای همه افراد فراهم 

شود تا همه بتوانند از مزایای فضای مجازی استفاده کنند.
رییس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس با بیان اینکه 
اینترنت ارزان قیمت باید در اختیار مردم قرار گیرد، افزود: البته 
افرادی که بخواهند بیشــتر اینترنت استفاده کنند باید هزینه 

بیشتری هم پرداخت کنند.  نکته ای که وجود دارد این است که 
اگر دولت در موضوع اینترنت بسته هایی را به صورت تشویقی و 
به شکل یارانه برای مردم در نظر بگیرد، اقدام مثبت و خوبی 

است.
جوکار عنوان کرد: با توجه به اینکه مردم هنوز انتقادات جدی 
نسبت به بحث توزیع یارانه ها دارند این دهک ها باید نسبت به 
دلایل قطع یارانه شان توجیه شوند و یا اینکه اینترنت همگانی 
برای همه مردم البته غیر از دهک بالای جامعه که نیازی به این 

یارانه ندارند،  در نظر گرفته شود.
وی درباره توجه دولت سیزدهم نسبت به موضوع قطعی برق 
گفت: البته اینطور نیست که امسال قطعی برق نداشته باشیم 
بلکه قطعی برق خانگی نداریم اما برای صنایع مهم مانند فولاد 
و سیمان قطعی برق داریم به طوری که با کمبود سیمان در بازار 

مواجه شده ایم که این موضوع به تولید آسیب می رساند.
اقدام دولت در جلوگیری از قطعی برق اقدامی 

خوب و مثبت است
نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس افزود: بهترین اقدام این 

است که دولت با اختصاص یارانه، این بخش را پشتیبانی کند و 
شرکت هایی که بیشترین مصرف برق را دارند خودشان بتوانند 
نیروگاه داشته باشند و تولید برق کنند و از این جهت خودکفا 
شوند و بهتر است دولت بیشتر برای جلوگیری از قطعی برق 
مصارف خانگــی، اصناف و بخش تجاری اقدام کند.  جوکار، 
اقدام دولت در جلوگیری از قطعی برق را اقدامی خوب و مثبت 
ارزیابی کرد و گفت: امسال با توجه به گرمای طافت فرسای هوا 
قطعی برق خانگی نداشتیم که این مساله از اقدامات خوب و 
مثبت دولت بود.وی افزود: یکی از اقدامات مهم دولت آیت الله 
رئیسی توجه به کشورهای منطقه و پیمان های منطقه ای است.
رئیس کمیسیون شوراهای مجلس شــورای اسلامی افزود: 
ارتباطات اقتصادی با کشورهای منطقه در خنثی سازی تحریم ها 
اثرگذار است در ماه های گذشته دولت آیت الله رئیسی اقدامات 

بسیار خوبی را در این زمینه آغاز کرده و ادامه داده است.
جوکار اظهار داشــت: عضویت در پیمان شانگهای و پیمان 
بریکس و ایجاد روابط اقتصادی با کشــورهای حوزه خزر از 
اقدامات مهم دولت آیت الله رئیســی برای گسترش روابط با 
همسایگان است. گسترش روابط اقتصادی، تجاری، ترانزیتی 
و کسب درآمد در این بخش می تواند گشایش های اقتصادی 

لازم را در میان مدت برای ملت ایران به همراه داشته باشد.
وی گفت: ما می توانیم با توجه به شرایط جغرافیایی که در آن 
قرار داریم درآمدهای خوبی را از محل ترانزیت کسب کنیم که 
دولت آیت الله رئیسی توجه خوبی را به این بخش داشته است. 
گسترش روابط با کشورهای حوزه خزر به طور خاص می تواند 
ثمرات اقتصادی قابل توجهی برای ما به همراه داشته باشد که 

درآمدهای ترانزیتی یکی از آنهاست.

پایکوپنبالاخرهبهاقتصادایرانبازمیشود

نمایندهمجلس:اینترنتارزاندراختیارمردمقرارگیرد

باکالابرگچهکالاهاییمیتوانخرید؟

مدیرکل دفتر نظارت بر عملیات هوانوردی 
سازمان هواپیمایی کشوری از وجود ۱۰۵ 
فرودگاه در کشور خبر داد و گفت: فقط ۵۴ 

فرودگاه کشور عملیاتی و تجاری است.
به گزارش مهر به نقل از صدا و سیما، میثم شاکر 
اظهار کرد: در حال حاضر در کشــور ۱۰۵ فرودگاه 
وجود دارد که شامل فرودگاه های تجاری، پروازهای 
هوانوردی، آموزشــی، مناطق آزاد، نفتی و نظامی 

است.مدیرکل دفتر نظارت بر عملیات هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری افزود: ۶۴ فرودگاه عملیاتی و 
تجاری در کشور وجود دارد که از این تعداد، ۱۰ فرودگاه به دلیل نبود ناوگان غیرعملیاتی است و بر این اساس 
۵۴ فرودگاه قابلیت بهره برداری دارند که از این تعداد، فرودگاهای مهرآباد، مشهد، شیراز و کیش بیشترین 

ترافیک پروازی را دارند.
شاکر در پاسخ به این سوال که آیا این تعداد فرودگاه در کشور نیاز است، افزود: فرودگاه ها برای توسعه مناطق 
ساخته می شوند و همچنین در زمینه ی محرومیت زدایی و بروز رویدادهای بحرانی مؤثر هستند و به عنوان 
زیرساخت توسعه از آن ها استفاده می شود و به عنوان نمونه در سانحه اخیری که در طبس روی داد، فرودگاه 
طبس که ترافیک پروازی کمی دارد توانست در این حادثه مورد استفاده قرار گیرد یا فرودگاه بم در زلزله بم 

از جمله فرودگاه هایی بود که در هنگام بروز بحران ها مورد استفاده قرار گرفت.
مدیرکل دفتر نظارت بر عملیات هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری همچنین درباره استفاده از تاکسی 
هوایی در فرودگاه های فاقد مسافر و پرواز برای انجام عملیات های پروازی گفت: یک شرکت هوایی اخیراً 
مجوز تاکسی هوایی گرفته و حتی استفاده از هواپیماهایی که تا ۱۹ صندلی دارند نیز مقرون به صرفه است و 

باید مدل بهره برداری از این فرودگاه ها تغییر کند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: اگر خودروسازان قیمت ها را افزایش دهند 
جنبه سوداگری دارد و به نفع واسطه ها است، چراکه مصرف کننده دیگر توان پرداخت 

این هزینه را ندارد.
بهزاد رحیمی در گفت و گو با ایسنا، در خصوص درخواست خودروسازان برای افزایش قیمت محصولاتشان، 
بیان کرد: با توجه به بررسی صورت های مالی و عملکرد خودروسازان، زیان ده بودن آنها محرز است، اما 
قطعا این موضوع از طریق افزایش قیمت جبران نمی شود و بازار و مردم دیگر کشش قیمت های بیشتر از 
این را ندارند. وی با اشاره به اینکه اگر افزایش قیمتی هم باشد فقط جنبه سوداگری دارد و به نفع واسطه ها 
است، چراکه مصرف کننده دیگر توان پرداخت این هزینه را ندارد، عنوان کرد: خودروسازان باید هزینه های 
خودشان را مدیریت کنند و قیمت تمام شده شان را پایین بیاورند و الّا از این طریق نه مجلس و نه افکار 

عمومی پذیرای این افزایش نیست.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن با بیان اینکه در زیان ده بودن خودروسازان شکی نیست، تاکید کرد: 
قرار نیست خودروسازان با همان روال خودشان مسیر را ادامه دهند و بعد افزایش و زیانشان را از جیب مردم 

تامین کنند.
رحیمی در پاسخ به این سوال که خودروسازان در رابطه با ارتقای کیفیت محصولاتشان معتقدند که ابتدا 
قیمت ها و تولیداتشــان را افزایش دهند بعد به بحث کیفیت می پردازند، گفت: این شرط و چرخه مردود 
اســت. خودروسازان در هر شرایط قیمتی باید به فکر کاهش قیمت، مدیریت هزینه ها و افزایش کیفیت 
محصولاتشان باشند. البته تا حالا نیز کیفیت رضایت بخشی نداشته اند هر چند خودشان برنامه ای برای 

خارج کردن خودروهای بی کیفیت و یا فاقد کسب استانداردها داشتند.
وی با تاکید بر اینکه کیفیت شرط اصلی است و ارتباطی با موضوع افزایش قیمت ندارد، گفت: این یک 
شرط باطل است که توجیهی ندارد و مجلس نیز از این سیاست و صحبتی که خودروسازان می کنند به هیچ 

عنوان حمایت نمی کند.

 نیمی از فرودگاه های کشور 
قابلیت بهره برداری ندارند

 مصرف کننده دیگر توان پرداخت
 افزایش قیمت خودرو را ندارد

رییس سازمان توســعه تجارت برای 
به منظور توســعه روابط تجاری ایران 
و صربســتان، در راس هیاتی عازم این 

کشور شد.
به گزارش ایسنا، هیات تجاری ایران به سرپرستی 
علیرضا پیمان پاک، معاون وزیر و رئیس کل سازمان 

توسعه تجارت صبح امروز عازم صربستان شد.
این سفر پنج روزه با هدف توسعه همکاری های 

دوجانبه، پیگیری موضوعات مطروح شده در کمیسیون مشترک دوجانبه و برنامه ریزی برپایی دور بعدی 
اجلاس این کمیسیون در ایران و توسعه مناسبات تجاری انجام شد.بر اساس برنامه ریزی های به عمل آمده 
مقرر است در روز اول این سفر همایشی در اتاق بازرگانی صربستان برگزار و  فرصت های تجاری دو کشور 
معرفی و جلسات مذاکرات دوجانبه بین تجار دو کشور برگزار شود.همچنین در این سفر پیمان پاک، دیدارهایی 
با مسئولان عالی رتبه صربستان از جمله وزیر امور خارجه، وزیر کشاورزی، وزیر معدن و انرژی، قائم مقام 
وزارت تجارت و وزارت دارایی صربستان خواهد داشت.در این سفر نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران، رییس 
اتاق بازرگانی قزوین و جمعی از تجار در حوزه های مختلف از جمله تجهیزات پزشکی، گردشگری، صنایع 
غذایی محصولات آرایشی بهداشتی، مواد اولیه پلیمری و کامپاند، فرتیلایزر و اوره، پارافین، مبلمان و صنایع 
چوب، بذر و سم و کود، محصولات کشاورزی، فناوری اطلاعات، محصولات دانش بنیان و ... معاون وزیر و 
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران را همراهی می کنند.به گزارش ایسنا، معاون وزیر صمت هفته گذشته 
نیز در جریان سفر به ازبکستان، چند تفاهم نامه همکاری را نهایی  و مقدمات  افزایش تجارت مشترک میان 
دو کشور فراهم کرد.بر اساس آمارهای رسمی منتشر شده از سوی گمرک میزان صادرات ایران از سال ۱۴۰۰ 

بار دیگر مثبت شده و این روند مثبت در سال جاری نیز ادامه داشته است.

 شریک جدید تجاری ایران 
از اروپا می آید


